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 :عبلج التوبرَي التبلُت

 

وسُلت اخري لوعبلجت تلىث الاتربت ( علاهبث6)التورَي الاول

 

 

إٌ ٔصٕد انًهٕربث داخم انخشبت  نّ حأرٛشاث قبحهت نهكبئُبث انغٛت . كبنًبٛذاث أ انًؼبدٌ انزقٛهت, حخهٕد بؼض الاحشبت انضساػٛت بًٕاد كًٛٛبئٛت 

ٔبغبل اعخٓهكج ْزِ الاخٛشة يٍ قبم الاَغبٌ ، ًٚكٍ اٌ حؤد٘ انٗ ,حُخٓٙ ْزِ انًهٕربث ببنخضًغ داخم الاَغضت انُببحٛت. فٙ انكزٛش يٍ الأعٛبٌ

. خطٕسة ػهٗ طغخّ

انًؼبنضت "نزنك بغذ انؼهًبء بئيكبَٛت اٚضبد ٔعبئم اخشٖ ، يزم . حؤد٘ ٔعبئم اصانت انخهٕد انخقهٛذٚت انٗ اَؼذاو خظٕبت الاحشبت نؼذة عُٕاث

ّٕد انخٕنٍٛٛ. ػبشصساػت َببحبث  حضٚم انخهٕد كبنخشيظ الاطفش انًؼذل ٔسارٛب"ببنُببحبث يخبٍُٛ انخقُٛت ,ٔصذث يضًٕػت يٍ انببعزٍٛ عهَبً نًه

. 1انًظٕسة فٙ انًغخُذ سقى 

 

 

: اعخخشس -1

 ."ببنُببحبثانًؼبنضت "حؼشٚف يظطهظ -  1-1

. ضشس انطشائقبنخقهٛذٚت لاصانت انخهٕد-  1-2

: اعخُبط  -  2

. اعذٖ َخبئش حهٕد انخشبت ػهٗ انظغت-  2-1

. اعذٖ خظبئض انخشيظ انًظبة ببنبكخٛشٚب-  2-2

. ػهِم الاصببت. عىِ انخقُٛت انًظٕسة فٙ انًغخُذ الأل- 3

. ٔاعذة نهبٛئت  ٔ أخشٖ نظغت الاَغبٌ: انًؼبنضتببنُببحبثأشش إنٗ أًْٛخٍٛ نخقُٛت - 4

 

 

 

 

دراست خصبئض جٌسُت حبًىَت     ( علاهبث7)التورَي الخبًٍ 



 

بٓذف فٓى الانٛبث . حغًظ انخظبئض انضُغٛت انزبَٕٚت ببنخًٛٛض بٍٛ انزكش ٔ الاَزٗ

. انخٙ حخغكى بٓزِ انخظبئض، حى اصشاء انخضبسة انخبنٛت

 

 :1التجربت 
: رٔ انًظٓش الاػخٛبد٘ انخظبئض انضُغٛت انزبَٕٚت انخبنٛت " أ"ٚظٓش انذٚك انًغًٗ 

ٌٍ ببسصٍٚ . انظٛبط ٔانؼذائٛت حضبِ بقٛت انذَٚكت يغ ػُشفٍ ٔ ػزُٕ

 ًّٗ ظٓش ْزا انذٚك بًظٓش انذَٚكَت ". ة"حى انقٛبو ببعخئظبل خظٛخٙ انذٚك انًغ

 ٌٍ ٌٍ غٛش ببسصٍٚ يغ غٛبةٍ نهظٛبط ٔفقذا انًخظٛت انز٘ ٚخًٛض بٕصٕد ػُشفٍ ٔ ػزُٕ

. نهؼذائٛت حضبِ بقٛت انذَٚكت

 .اعخخشس خبطٛخٍٛ صُغٛخٍٛ ربَٕٚخٍٛ ػُذ انذٚك أ .1

". انخظٛخبٌ يغؤٔنخبٌ ػٍ ظٕٓس انخظبئض انضُغٛت انزبَٕٚت: "بّشّس انخأكٛذ انخبنٙ  .2

 

 :2التجربت 
ًَبة   .  انظشٔف انخضشٚبٛت يغ انُخبئش2ٚبٍٛ انًغخُذ ". ص"ٔ" ٘"ٔ" ص"حى اصشاء بؼض انًؼبنضبث ػهٗ انذَِٚكت انًخظٛت انًغ

 

. ٌ أٌ انخظٛخٍٛ حقٕيبٌ بؼًهًٓب بٕاعطت انذوِ٘ة .3

4. َ٘ . انٓشيٍَٕٛ يغؤٔلٌ ػٍ ظٕٓس انخظبئض انضُغٛت انزبَٕٚت ػُذ انذٚكايٍ بٍّٛ أ

ًّبٔاٌ يخخهفخبٌ- 5-1 . عىِ ْٕسيٍَٕٛ آخشٍٚ حفشصًْب غذّحبٌ ط

. أشش انٗ دٔس كمٍ يٍ ْزٍٚ انٓشيٍَٕٛ- 5-2

 

 الرسبلت العصبُت الحسُت الحرارَت    ( علاهبث7)التورَي الخبلج 

 

حى . ٍٚ يٍ َٕػٍٛ يٍ انًغخقبلاث انغغٛت انغشاسٚت فٙ انضهذطبدس" ة"ٔ" أ"قًُب بذساعت انشعبنت انؼظبٛت فٙ ارٍُٛ يٍ الأنٛبف انؼظبٛت 

 بٕاعطت حغفٛض ْزٍٚ انُٕػٍٛ يٍ انًغخقبلاث انغغٛت بٕاعطت دسصبث عشاسٚت يخظبػذة ٔقًُب بخغضٛم اعخضبببث كمٍ يٍ َٕػٙ الأنٛبف

 Amplitude of AP انغٛبنت انؼظبٛت عؼتَُبّ انٗ أٌ .  انُخبئش انًغظَهت1ٚبٍِٛ صذٔل انًغخُذ . (oscilloscops)صٓبصٍٚ كبشفٍٛ نهزبزببث 

. انًغظّهت رببج نضًٛغ دسصبث انغشاسة ٔ نُٕػٙ الأنٛبف انؼظبٛت

 

 (هئىَت)درجبث الحرارة  5 10 15 20 25 30 35 40 45 50

اللُف العصبٍ  15 10 5 3 2 1 0 0 0 0

أ 

تىاتر 

السُبلت 

اللُف العصبٍ  0 0 0 0 0 1 3 5 7 9العصبُت 

 ة
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.  حٕاحش انغٛبنت انؼظبٛت ٔفق دسصبث انغشاسة  نكمٍ يٍ الأنٛبف انؼظبٛت أ ٔ ةيُغٍُٛٛ ٚظٓشاٌ ,  انبٛبَٙػهٗ َفظ انشعى, أسعى  .1

2. َ٘ ٍٙ عغّبطٍ نهبشٔدةطبدسٌ- أ أٔ ة- ْزِ الأنٛبف ايٍ اعخُبط أ .  يٍ يغخقبِمٍ عغّ

". ة"أشِش يبشِساً اصببخك انٗ انشِذَة انذَٛب انلاصيت نخغفٛض الأنٛبف انؼظبٛت  .3

. Action potential حشيَض ػبش حٕاحش انغٛبنت انؼظبٛت Nervous fiber أٌ اعخضببت الأنٛبف انؼظبٛت 1بٍِٛ ببنشصٕع انٗ انًغخُذ  .4

 Action potentialػذِد انًشاعم انًخخهفت نهغٛبنت انؼظبٛت -5-1

. أشِش إنٗ انخببدلاث الإَٚٛت انخبطت بكم يشعهت- 5-2

 

 هبدة كبسىلتتطلقزرع : الذَك ز 

 œstradiolالاسترادَىل

طلق هبدة كبسىلت ثزرع : الذَك ٌ 

  testosteroneالتستىستُروى

زرع خصُتُي : الذَك ص  الوعبلجبث الوجراة 

ََكت  علً الذِ

الوخصَُِت 

دٚك رٔ يظٓش اػخٛبد٘  دٚك رٔ يظٓش اػخٛبد٘ دٚك رٔ يظٓش يخظٙ انُخبئش 

ٔصٕد انخظشفبث  ٔصٕد انخظشفبث انًشحبطت ببنخضأس غٛبة انخظشفبث انًشحبطت ببنخضأس

انًشحبطت ببنخضأس 
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Part of 

the 

exercise 

Exercise 1 

Another Way to Depollute Soils  
Grade 

6pts 

1-1 Phytoremediation is culturing depolluting plants.  1/2 

1-2 The traditional decontamination methods usuallyrender soils non fertile for many 

years.  
1/2 

2-1 Thepollutants presentin the soils eventually accumulate in plant tissues. Once the 

latter are consumed by humans, they may be harmful to health. 
3/4 

2-2 The lupine that is infected by the bacteriumis able to synthesize proteins that can 

decompose toluene.  

 

3/4 

3 The used experimental technique is transgenesis since itconsists of integrating in a 

plant, the yellow lupine, the gene coding for the proteins able to degrade tolueneand 

which originates from another species,bacterium A.    

1 1/2 

4 -On the environment: It preserves soil fertility. 

-On the human’s health: The toluene that has been decomposed by yellow lupine is  

no more accumulated in the consumed plants that become no more toxic to human 

health. 

2 

Part of 

the 

exercise 

Exercise 2 

Study of Secondary Sex Characteristics 

Grade 

7 pts 

1 Singing, aggressiveness towards the other roosters, and developed comb and wattle

  
1 

2 The secondary sexual characteristics, singing… are presented in rooster A that has his 

testicles. While, roosterB which is submitted to the ablation of its testicles showslittle 

developed comb and wattle,absence of singing, andabsence of aggressiveness towards 

the other roosters. This justifies that testicles are responsible for the appearance of 

secondary sexual characteristics 

1 

3 Following the graft of testicles, the aspect of the castrated rooster X becomes again 

normal showing presence ofmating behavior. This implies that testicles act through 

blood.  

1 

4 The aspect becomes normal and showing the presence of mating behavior in the 

castrated rooster Y which is subjected to an implantation of a capsule that releases 

testosterone while it keeps the castrated aspect with absence of mating behavior in the 

castrated roosterZ which is subjected to an implantation of a capsulethat releases 

estradiol. This shows that testosterone is the hormone responsible for the secondary 

sex characteristics in roosters. 

1 

5.1 Insulin 

T3 or T4 or thyroxin 
1 1/2 

5.2 Insulin: a hypoglycemic hormone. 

T3 or T4 or thyroxin: stimulates cellular oxidation.  
1 1/2 



 

 

 

 

 

Part of 

the 

exercise 

Exercise 3 

Thermal Sensory Message 

Grade 

7 pts 

1 Graph representing the variation of frequency of AP in two types of fibers A and B as 

a function of temperature.  

 

 

Scale :  

Abs : 1cm for 5°C 

Ord : 2cm for 5 AP 

 

 

 

 

 

 

 

2 

2 Fiber A is not active except,atlow temperatures varying between 5 °C and 30°C 

showing a frequency of AP varying respectively between 15 and 1 .While fiber B is 

not activeat these low temperatures. 

 

Thus fiber A is the fiber which is issued from the thermal sensory receptorsensitive to 

cold. 

1  

3 The threshold intensity for fiber B is 30°C, 

since we observe AP only starting from the temperature 30°C.  

ORsince the activity of the fiber is nil fortemperaturesless than30 °C while AP are 

observed starting from 30°C. 

11/2 

4 The frequency of AP increases from 1 to 9 AP of constant amplitude when 

temperature increases from 30°C up to 50°C for fiber B.  

OR : 

The frequency of AP increases from 1 to 15  of constant amplitudewhen this 

temperature decreases from 30°C  to 5°C for fiber A. 

 Thus the response is coded by the frequency of AP. 

 

1 

5.1  Depolarization. 

Repolarization. 

Hyperpolarisation. 

 

1 

5.1 Depolarization: massive entry of sodium ion. 

Repolarization: exit of potassium ions 

Hyperpolarisation: slight exit of potassium ions. 

 

1/2 

 


	Examen-Ar-Bio-2015-1
	Bareme-En-Bio-2015-1

